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مراسم افتتاح بیمارستان آیت الله هاشمی رفسنجانی برگزار شد
جلوگیری از حضور خاتمی 

بیمارســتان آیت الله هاشمی رفســنجانی صبح پنجشنبه با حضور دکتر 
مسعود پزشــکیان و جمعی از مقامات و شخصیت های سیاسی همزمان 
با هشــتمین سالگرد درگذشت آیت الله هاشمی رفسنجانی افتتاح شد. از 
ویژگی های متمایز این بیمارستان، سیستم عادلانه ارائه خدمات درمانی 
اســت که بر اساس آن، بیماران کم بضاعت می توانند خدمات رایگان یا با 

هزینه حداقلی دریافت کنند.
به گــزارش جماران، در حاشــیه این مراســم دختر مرحوم هاشــمی 
رفســنجانی خبر داد که از حضور رئیس دولت اصلاحات برای شــرکت 
در مراسم افتتاحیه بیمارستان هاشمی رفسنجانی جلوگیری شده است.

فاطمه هاشمی در مراسم افتتاح بیمارستان هاشمی رفسنجانی اعلام کرد: 
جای تأسف است که اجازه ندادند آقای خاتمی در مراسم حضور پیدا کند.

سروش محلاتی:
برخی تحریم را به اسم اسلام و مقاومت 

به خورد مردم می دهند
اســتاد حوزه علمیه قم گفت: زمانی که ما به فعالیت های هاشمی رفسنجانی 
در زمان پیروزی انقلاب اسلامی و همچنین حیات امام خمینی نگاه می کنیم 
او را همچنان مبارز می دانیم؛ مبارزه او برای صیانت از حقوق مردم و آرامش 

و رشد زندگی مردم بود.
آیت الله محمد ســروش محلاتی اســتاد حوزه علمیه و دیــن پژوه در آیین 
ســالگرد درگذشت آیت الله هاشمی رفسنجانی و مراسم افتتاحیه بیمارستان 
آیت الله هاشمی رفسنجانی )مرکز جامع سرطان( که با حضور رئیس جمهور 
و جمعی از شــخصیت های سیاســی و همچنین خانواده آیت الله هاشــمی 
رفسنجانی برگزار شد، با گرامیداشت یاد و خاطره آیت الله هاشمی رفسنجانی، 
او را شخصیتی بی نظیر و نام آشــنایی عنوان کرد که از مرزهای جغرافیایی 
کشور عبور کرده و علاوه بر این که یک شخصیت دینی بود به یک شخصیت 

جهانی نیز تبدیل شد.
به گزارش ایســنا، وی با اشــاره به برخــی شــاخصه ها و ویژگی های آیت 
الله هاشــمی رفسنجانی گفت: آقای هاشمی رفسنجانی یک سیاستمدار دینی 
واقــع نگر و جامع بود. معیار فکری او برگرفتــه از این جمله امام راحل بود 
که فرمودند ما نمی توانیم بیشــتر از خدا و پیامبر خدا مسلمان باشیم. ملاک 
مبارزات مرحوم آیت الله هاشــمی رفسنجانی در ابتدای طلیعه نهضت انقلاب 
اسلامی این بود که صدای مظلومی از کشور به ملکوت نرسد؛ برخی می گویند 
تفکری که مرحوم آیت الله هاشمی رفســنجانی داشتند بعد از انقلاب تغییر 
کرد در حالی که این چنین نیســت و زمانی که ما به فعالیت های او در زمان 
پیروزی انقلاب اســلامی و همچنین حیات امــام خمینی نگاه می کنیم او را 
همچنــان مبارز می دانیم؛ مبارزه او بــرای صیانت از حقوق مردم و آرامش و 

رشد زندگی مردم بود.
این اســتاد حوزه علمیه با بیان این که »هاشمی رفسنجانی مرد عمل بود«، 
عنوان کرد: همه حرف آقای هاشــمی این بود که مــردم می خواهند زندگی 
کنند و تحریم نعمت نیســت ولی برخی تحریم را به اسم اسلام و مقاومت به 

خورد مردم می دهند.
او دوســت داشــت مردم یک زندگی آرام داشته باشــند و گناه بزرگ او از 
دیدگاه مخالفانش این بود که مردم را درک برای زندگی مردم برنامه ریزی و 
تلاش کرد. از نظر من به عنوان دانش آموخته حوزه، آقای هاشمی رفسنجانی 
مصداق آیه شــریفه »وَکَأَینِّْ مِــنْ نبَِیٍّ قَاتلََ مَعَهُ رِبیُِّّونَ کَثِیــرٌ فَمَا وَهَنُوا لمَِا 
ابرِِینَ« )سوره آل  أصََابهَُمْ فیِ سَبِیلِ الَلهّ وَمَا ضَعُفُوا وَمَا اسْتَکَانوُا  وَالَلهّ یحُِبُّ الصَّ
عمــران آیه ۱۴۶( بود. ســروش محلاتی ادامه داد: دربــاره اخلاص مرحوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی دو شخصیت بزرگ یعنی استاد مطهری و مرحوم 
آیت الله آقا مجتبی تهرانی شهادت داده اند و شهادت این دو بزرگوار در دیندار 
بودن و اخلاص هاشــمی رفسنجانی کافی است. هاشــمی رفسنجانی با همه 
فشارهایی که مانند ســنگ آسیاب او را له می کرد، هیچگاه از صحنه بیرون 
نرفت. هاشــمی رفسنجانی تفکراتی را در جامعه باطل کرد که بر خلاف اصل 
۵۶ قانون اساسی بودند. امیدوارم مشعل روشن هاشمی رفسنجانی در کشور 

ما و جهان اسلام همواره روشن بماند.

رویداد

انواع ملی گرایی و انتخاب ما
ادامه از صفحه 1

با این حال ایــن ویژگی پس از پیروزی انقلاب مجددا در دفاع از آزادی ها 
در برابر دولت محدود شد. لذا این گروه در کنار گروه هایی مانند نهضت آزادی 
و گروه های دیگر بر آزادی های فردی و گروهی متمرکز شــد. در دهه پیش از 
انقلاب نیز حزب پان ایرانیســت به وجود آمد. این حزب به علت حاتم بخشی 
رژیم پهلوی نســبت به بحرین به وجود آمد. یعنی رژیم پهلوی وفق دســتور 
اســتعمار انگلیس با یک نمایش خنده دار و البته غم انگیز مجلس شورای ملی 
آن زمان را وادار به قبول جدایی بحرین از ایران نمود. پزشــکپور که نماینده 
مجلس در آن زمان بود کوشــید تا با تشــکیل »حزب پان ایرانیســت« مانع 
جدایی هرچه بیشــتر بخش های دیگر کشــور از ایران شود. اما گرچه در آن 
زمان بر پایه شــرایط ویژه حکومتی ناچار به پذیرش نظام سیاسی کشور بود 
ولــی پس از پیــروزی انقلاب با مواضع پهلوی گرایانه عمــلا با جریانی که به 
تجزیه کشــور وسلطه استعمار کمک می کند همســو شد. چنانچه جریاناتی 
مانند جبهه ملی و نهضت آزادی با روش های خویش پس از انقلاب به تقویت 
آنارشیســم کمک کردند. ملی گرایی به روش پان ایرانیستی بر محور پهلوی 
 گرایی و آریایی محوری فقط اسباب قوم گرایی در قوم فارس و به تبع در اقوام 
پیرامونی را فراهم می کند و ملی گرایی به شیوه جبهه ملی به آنارشیسم منتهی 
خواهد شــد. زیرا فقط به قدرت و توانایی ملت در برابــر دولت و آزادی های 
فردی می اندیشــد و توجه جدی به عواملی که همبســتگی ملی و تمامیت 
ارضی را حفظ کند، ندارد. ایران از یکسو در برابر سیاست های استعماری برای 
تجزیه کشور نیازمند ناسیونالیسم مقاومتی است و همچنین برای جلوگیری از 
آنارشیســم در کشور نیازمند به مولفه های فرهنگی و ایمانی است تا از تجزیه 
کشور جلو گیری شود. معنای این سخن اینست که برای اجرای حاکمیت ملی 

و آزادی ها باز هم به ناسیونالیسم مقاومتی نیاز داریم. والسلام. 

یادداشت

وکیلی:
FATF مسیر اقدامات اصلاحی را

هموار می کند
یک عضو هیات رئیســه مجلس دهم تاکیــد کرد: بهترین 
مجمعی که می تواند FATF را کالبدشــکافی کارشناسی 
کنــد و با نگاه منافع ملی این موضــوع را حل کند، مجمع 

تشخیص مصلحت نظام است.
محمدعلی وکیلی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به طرح 
مجدد FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام، بیان کرد: 
یکی از اشکالاتی که ما در داخل کشور با آن مواجه هستیم 
این بوده که ما روایت مسائل با محوریت منافع ملی نداریم. 
ما به روایت واحد از مسائل هنوز دست پیدا نکرده ایم؛ مثلا 
یکی از اختلاف های دیرباز این بود که آیا برجام در مســیر 
تامین کننده منافع ملی کشور هست یا خیر؟ گروهی معتقد 
بودند که نیســت. این افراد مخالفان برجام در داخل بودند. 
گروهی هم معتقد بودند که هست. این افراد موافقین برجام 

در داخل بودند.
FATF داخلی راه مبارزه با پولشویی است

وی در ادامه اظهار کرد: در زمینه FATF نیز اینگونه است. 
بخشــی از موافقین که عمدتا دســت اندرکاران اقتصادی 
کشور هستند، معتقد بودند که نپیوستن به FATF نوعی 
خودتحریمی است. علاوه بر این FATF کمک می کند که 
ما به FATF داخلی نیز برســیم. FATF داخلی راه مبارزه 
با پولشویی است. راه شفاف سازی مبداء و منشاء پول است. 
نقطه گرانی گاه مبارزه با فســاد، روشن شدن مبدا و مقصد 
 FATF چرخش پول در ایران اســت؛ این جزو پیوست های
داخلی است. نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد:  گروهی نیز در نقطه مقابل معتقد بوده و هســتند که 
FATF در شرایط تحریمی ابزار دشمن به حساب می آید. 
این روایت های متناقض پیرامون موضوعات مختلف آن هم 
از افرادی که خود را دلسوز نظام تلقی می کنند، تشخیص 
را ســخت کرده است. طبیعتا زمانی که رهبر معظم انقلاب 
مجدد بحث FATF  را به مجمع تشخیص ارجاع می دهد، 
 FATF به این معنا است که  از نگاه رهبری روایت موافقین
روایت ناظر به منافع ملی است. به همین جهت از نگاه بنده 
این یک اقدام راهبردی است. حل موضوع FATF می تواند 
مســیر بخشی از اقدامات اصلاحی را در داخل همواره کرده 
و بهانه هــا را نیز کنار بزند. تاثیر روانی نیز بر بازار ارز خواهد 
داشــت. وی تاکید کرد: مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
مجمع نخبگان فراتر از رنگ های سیاســی اســت. مجمع 
تشخیص مصلحت، مجمع نخبگانی است که منفعت کشور 
را بر فراز جریانات سیاسی ارزیابی می کند. بهترین مجمعی 
که می تواند FATF را کالبدشــکافی کارشناسی کند و با 
نگاه منافع ملی این موضــوع را ارزیابی کند، همین مجمع 

تشخیص مصلحت نظام است.

مطهری:
باید فرصت بیشتری به وزرا داد

نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی گفت: باید فرصت 
بیشتری به دولت بدهیم و بعد وزرا را قضاوت کنیم.

علی مطهری نایب رییس مجلس دهم در گفت وگو با ایسنا، 
درباره مطرح شدن استیضاح برخی وزرای دولت چهاردهم، 
اظهار کرد: الان زمان مناســبی بــرای ارزیابی عملکرد وزرا 
مخصوصا وزرای اقتصادی نیست و باید فرصت بیشتری به 

دولت بدهیم و بعد عملکرد وزرا را قضاوت کنیم.
وی ادامه داد: اســتیضاح به معنای درخواست توضیح است. 
وقتی حداقل ۱۰ نماینده استیضاح یک وزیر را امضاء کرده 
باشند، طبق  آیین نامه مجلس شورای اسلامی باید استیضاح 
انجام شود و نباید هیات رئیسه به تشخیص خود بگوید این 
استیضاح به مصلحت کشور نیست. هر مقدار این کشمکش 
طولانی تر شود، به ضرر کشور است. اگر استیضاح در موعد 
قانونی خود انجام شــود، آثار مثبت بیشتری و یا آثار منفی 
کمتری بــرای کشــور دارد. در اواخر مجلــس دهم بیش 
از بیســت نماینده استیضاح وزیر کشــور را به دلیل نحوه 
نامناســب اجرای تصمیم دولت بــرای افزایش بهای بنزین 
امضاء کردند، ولی هیات رئیســه به بهانه های مختلف مانع 
آن شد. آن اســتیضاح در آن مقطع به نفع کشور بود، زیرا 
اگر انجام می شــد، حرف مردم مطرح می شــد و اعتراضات 
کمتری شکل می گرفت، ولی هیات رئیسه آنقدر بهانه آورد 
و اســتیضاح را به تاخیر انداخت تا عمر مجلس دهم پایان 
یافت. نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
از سویی اســتیضاح فرصت خوبی برای دولت و وزیر فراهم 
می کند تا از خود دفاع کرده و اســتدلال های خود را مطرح 

کند.
معمــولاً کل نمایندگان تصمیم منطقــی می گیرند و خود 
اســتیضاح کنندگان هم این تجربه را به دست می آورند که 

بی محابا هر استیضاحی را امضاء نکنند. 
به هر حــال مردم در نهایت قضــاوت خواهند کرد که چه 
کسی دنبال ضربه زدن به دولت و چه کسی به دنبال منافع 

مردم بوده است.

طراح قانون عفاف و حجاب:
حجاب را نمی شود به رفراندوم بگذاریم

بانکی پور گفــت: ما مجلس را به رفرانــدوم می گذاریم و 
نمایندگان از طرف مردم قانونگذاری می کنند.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، امیرحســین بانکی پور، 
نماینــده اصفهان و از طراحان اصلی قانون حجاب در گفت 

و گویی به بیان نکاتی درباره قانون اساسی پرداخته است. 
بخش هایی از این گفتگو را بخوانید؛ 

بانکی پور: اگر عمده مردم قانون اساسی جمهوری اسلامی 
یا خود جمهوری اســلامی را قبول نداشــته باشــند اصلا 
آن نظــام نمی تواند پابرجا بمانــد! الان امریکا که نظامش 
دموکراسی است خلاف نظر مردمش در حال حمایت کامل 

از صهیونیست هاست! 
اصلا مگر می شود هر تصمیمی را در جامعه رای گیری کنیم 

تا ببینیم نظر اکثریت چیست؟!
مجری شبکه دانشگاه تهران: نه هر تصمیمی! ولی اصل ۵۹ 
قانون اساسی برای مسائلی مانند حجاب که نظرات به گونه 
ای است که دیگر نمی دانند چه کار کنند، گفته است رجوع 

کنید؛ چرا ما نمی کنیم؟!
بانکی پور: اولا قانون اساسی هیچوقت در خصوص احکام 

شرع نمی گوید رجوع کنید!
مجری شــبکه دانشــگاه تهران: بی حجابــی را که 
نمی خواهیم به رفراندوم بگذاریم! فقط می خواهیم بپرسیم 

حجاب اجباری یا اختیاری!
بانکی پور: آیا ما سایر قوانین هم به رفراندوم می گذاریم؟ ما 
مجلس را به رفراندوم می گذاریم و نمایندگان از طرف مردم 

قانونگذاری می کنند!
مجری: نماینده مردمند؟ 

بانکی پور: بله نماینده مردمند. 
مجری: می گویند نظارت استصوابی مانع این است که مردم 

نماینده های واقعیشان را به مجلس بفرستند!
بانکی پور: خیر.

ویژه

مجلس

پنجشنبه؛  صبح  پزشــکیان  مسعود 
۲۰ دی 1۴۰۳ بــا حضــور در همایش 
»گفت وگوی ملی درباره وفاق ملی«  با 
بیان این که »صحبت بین شما استادان 
برای من ساده نیست« تاکید کرد که به 
حق و عدالت باور دارم و همه چیز حول 

این ها شکل می گیرد.
به گزارش ایسنا، وی گفت: ایران جایی است 
که حق و عدالت را باید به خود ببیند و برای 

حق و عدالت شاخص وجود دارد.
وی دامه داد: جایی که دیگران را نمی ببینیم 
و عدالت را رعایت نمی کنیم این منیت است 
که اجازه نمی دهد حق دیگران دیده شــود 
و منصفانه برخورد شــود. عامل بی عدالتی و 

نادیده گرفتن حقوق انسان ها منیت است. 
رئیس جمهور ادامــه داد: اگر منیت خود را 
حاکم کنیم غیر از دستور قرآن و نماز عمل 

کرده ایم.
وی ادامه داد: انســان بی نیاز از گذشت خدا 
نیست؛ بنابراین نباید با مردم درافتاد و درگیر 
شــد. حاکمان و مدیــران و پدرها و مادرها 
وظیفه خدمتگزاری دارند و نباید زور بگویند. 
قومیت هم اینجا دخیل نیست. باید با مردم 
براســاس انصاف و عدالت رفتار کرد. اگر این 
را بپذیریم آن وقــت ایران را از این وضعیت 

نجات می دهیم.
پزشکیان ادامه داد: پیامبر چطور توانست بر 
اعرابی که صدها سال یکدیگر را می کشتند 
حکومت کند. براساس مهر و تقوا. تقوا به نماز 
خواندن و روزه گرفتن نیســت بلکه براساس 
رفتار در جایگاهی اســت که قرار گرفته ایم. 
چرا باید دعوا کنیم؟ مگر کسی که راه درست 
را می گوید با او باید دعوا کنیم؟ هیچ ظلمی 
بدتر از این نیست که چون من بالاتر هستم 
همــه مجبور به گوش کــردن به حرف من 

هستند.
وی تاکید کرد: وفاق براساس شاخص ها قابل 
اندازه گیری و اجراست. بنده رییس جمهور 
با شمای مردم هیچ تفاوتی نداریم. هر یک از 

شما می توانستید به این جایگاه برسید.
رئیس جمهور متذکر شــد: مگر کســی که 
مریض می شود دنبال دکتر هم حزبی و هم 

جناحی می گردد تا خــودش را با او درمان 
کند؟ باید دنبال کارشــناس هر رشــته بود. 
باید شاگردی کارشناسان را کرد. نباید تصور 
کرد چون من فلان کس هستم من پیشرو و 
مردم تابع هستند. اگر این مفاهیم را بفهمیم 
دعواها تمام می شــود. وفاق بایــد ما را به 
وحدت و انسجام برســاند.  در کنار هم باید 
حرکت کنیم و بــه حق و حقوق مان احترام 
بگذاریم در این صورت می توانیم چشم انداز 
ابلاغی مقام معظم رهبری را اجرا کنیم و اول 

بشویم.
وی گفت: دفــاع بد ما از ولایــت و ایران و 
رهبری در نگاه دیگران به گونه ای دیگر جلوه 

می کند.
دکتر پزشــکیان با اشــاره به این که » وقتی 
قلب با وقفه کوتاه مدت بزند دل انسان ناآرام 
می شــود. در مرگ تمام عضــلات در حال 
حرکت هستند اما هماهنگ عمل نمی کنند 
و خــون پمپ نمی شــود و فــرد می میرد« 
خاطرنشان کرد: در جامعه هم اگر هماهنگی 
به وجود بیاید جامعه با قدرت به جلو می رود 
اما اگر کانون هایی شــروع کردند با قدرت به 
جهت های مختلف کار کردند در این صورت 
جامعه دچار آشوب می شود. باید بتوانیم در 
یک چارچوب با هم حرکت کنیم تا از دعواها 

جلوگیری کنیم. 
ظریف: وفاق به معنای شنیدن صدای 

مخالفین است
محمدجــواد ظریف نیز روز پنجشــنبه در 
اختتامیه همایــش »گفت وگوی ملی درباره 
وفاق ملی« گفت: امروز خیلی خوش شانس 
بودیــم که اعضــای هیئت دولــت در این 
همایش حضور داشتند. یاد گرفتن به معنای 
توافق و موافقت نیست. قرار ما این است که 
بشنویم. شنیدن به ما این امکان را می دهد 
که بهترین ها را انتخاب کنیم. شنیدن مایه ی 

تعقل است.
وی ادامه داد: آنچه در فلسطین انجام می شود 
از اقدام هر حیوانی بدتر اســت و این به این 
دلیل است که خود را قوم برگزیده می دانند. 
صهیونیست ها ارتباطی به بنی اسرائیل ندارند 
و دروغ می گویند. باید آماده شنیدن باشیم. 

با خیلی از صحبت ها موافق نیستیم اما باید 
اجازه دهیم گفته شــود. اگــر اجازه دهیم 
صدای یک نفــر خاموش شــود، در نهایت 
صدای خودمان خاموش می شود. نمی توانیم 
گروه ها را به بهانه های مختلف کنار بگذاریم. 
در بازی حذفی آن که حذف می شود چه در 
داخــل و چه در دنیا ما هســتیم. پس نباید 

دنبال بازی حذفی باشیم.
معــاون رئیس جمهور تاکید کــرد: وفاق به 
این معنی نیســت همه یک جور فکر کنیم 
و به هم علاقه فراوانی داشــته باشیم. گرچه 
الفت یکی از نعمات خداوند به ماست. اگر با 
آرامش گفتگو نکنیم از هم پراکنده می شویم. 
داشــتن دیدگاه های مختلف باعث بالندگی 
می شود. جامعه و دنیای تک صدا مرده است. 
عده ای در دنیا به زور اسلحه صدای مخالف را 
می خواهند خفه کنند. آمریکا هم در جامعه 
بین المللی نتوانســت به زور اســلحه صدای 
مخالف را آرام کند ما هنوز هستیم. با وجود 

آن که رنج دیده ایم.
ظریــف ادامه داد: در جامعه جهانی فردی با 
توییتر می تواند موجی را شروع کند. دنیای 
امروز با دنیای ۴۵ سال گذشته تفاوت ماهوی 
کرده اســت. اگر ادراک نداشته باشیم به راه 
غلط می رویم. وفاق یعنی پذیرفتن اختلافات 
و تفاوت هــا و آمادگی برای شــنیدن و کنار 
گذاشتن پیش فرض ها.باید پیش فرض های 
خودمان را برای خودمان آشکار کنیم. پیش 
فرض باعث گمراهی می شود.در دولت آقای 
پزشکیان و با همت خانم بهروز آذر هر روز بر 

تعداد مدیران خانم افروده می شود.
ظریف با اشاره به این که با گفتگو بازی باخت 
باخت به بازی برد برد تبدیل می شود، گفت: 
چون گفتگــو نمی کنیم وفاق را از دســت 

می دهیم.
هدف آمریکا این بود که ما بمب هســته ای 
نسازیم و هدف ما رسیدن به انرژی هسته ای 
است. نباید ســر خود را در قاب امنیتی که 
آمریکا ساخته قرار دهیم.  مشکلات ادراکی 
که پایه مشــکلات ماست از گوش نکردن و 
نفهمیدن شرایط بر می آید. وفاق یعنی تلاش 
کنیم بفهمیم مشکل چیست؟ وفاق مسئله 

محور مهم اســت. ابتدا باید خود مســئله را 
بشناســیم. مردم این مسئله را بهتر از همه 
می شناسند. بدون مشارکت مردم نمی توان 
توسعه پیدا کرد. چون مردم باید توسعه پیدا 

کنند.
وی ادامه داد: نشــنیدن مردم یعنی راه غلط 
را ادامه دادن. مردم اصل وفاق هستند. سی 
درصدی که در این انتخابات شرکت نکردند، 
کســانی هستند که درد کشور را می فهمند. 
باید با این ها گفتگو کنیــم. وفاق به معنای 
تقسیم رانت و ایجاد شرکت سهامی نیست. 
وفــاق به معنای شــنیدن مخالفین دولت و 
شــنیدن مردم اســت. هرچه داریم از مردم 
داریم. اگر مردم نبودند جنگ را باخته بودیم. 
مردم در برابر اشغال ایران و تحریم ها مقاومت 
کردند. حضور مردم در انتخابات ۹۲ به اوباما 
نشــان داد تحریم بر مشــارکت مردم اثری 

نداشت.خیلی از راه حل ها را مردم می دانند.
معاون راهبردی رئیس جمهور در پایان گفت: 
کار مهمی امروز شروع شد. در پنج دانشگاه 
تهران و ده دانشــگاه کشــور مقــالات این 
همایش را ارایــه می دهیم. باید عادت کنیم 
به هم گوش کنیم و از هم بشنویم.بزرگترین 

ثروت ایران مردم آن هستند.
فوری ترین مسئله در ایران 
همبستگی اجتماعی است

الیــاس حضرتی نیــز در اختتامیه همایش 
»گفت وگــوی ملــی دربــاره وفــاق ملی« 
گفت:مســئله وفاق ملــی و بــرکات آن را 
آزموده ایم. انقلاب اســلامی با وفاق ملی به 
ثمر رسید. همه اقوام و دسته ها با یک سیل 
عظیمی و سریعا هم نتیجه گرفتند. مقداری 
از وفاق دور شدیم و اختلافاتی بوجود آمد اما 
زمان جنگ مجدد این وفاق درست شد و با 

همه اقشار جنگ را به پیروزی رساندیم.
وی ادامه داد: خرمشــهر سه بار تصرف شد 
و مجــدد بازپس گرفته شــد. پس از جنگ 
مجدد اختلاف میان گروه هــا بوجود آمد و 
آقای پزشــکیان تلاش کردند مجدد وفاق را 
بازگردانند. دولت هنوز پنج ماه بیشــتر عمر 
نــدارد و اتفاقاتی را رقم زد که در دولت های 

گذشته بوجود نیامد.
حضرتی بــا تاکید بر این کــه در فضای دو 
قطبی کارها پیش نمی رود، تاکید کرد: حل 
معیشت مردم به جراحی اقتصادی نیاز دارد. 
لازمه حل مســائل اقتصادی ، حل مســائل 

بین المللی است.
وی ادامــه داد: امــا فــوری ترین مســئله 
همبستگی اجتماعی است. این موضوع باعث 
امیدآفرینی می شود؛ چرا که موجب می شود 
مردم قدرت تاب آوری بالایی داشته باشند. 
امروز جامعه کرد، عرب، اهل ســنت، بلوچ و 
گیلک در قدرت سهیم شدند و حضور دارند. 
این تابوها شکست. خانم بهروزی آذر در هر 
جلســه دولت آمار حضور زنان در مدیریت 
را گزارش می دهنــد. ۹ فرماندار زن داریم و 

تلاش می کنیم این عدد به ۳۱ برسد.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت چهاردهم 
با تاکیــد بر این که »ایران بــرای همه اقوام 
اســت«، گفــت: باید وفاق ملــی را به همه 
زبان هــا تجربــه کنیــم و فرهنگ ســازی 
 کنیم تــا پروژه های بزرگ آقای پزشــکیان 

را عملی کنیم.

به  با اشاره  یک فعال سیاسی اصولگرا 
برگزاری راهپیمایی موتوری در مخالفت 
با عدم ابلاغ قانون عفاف و حجاب گفت: 
پشت این کار جز این که منافع شخصی 
باشد به اعتقاد من چیز دیگری نیست 
چراکه هیچ گاه دولت و حاکمیت برای 
اعتراض چند نفر نمی گوید ما ترسیدیم 

و قانون را ابلاغ می کنیم.
عزت الله یوســفیان ملا در گفت وگو با ایلنا، 
در پاســخ به این ســوال که با توجه به عدم 
ابلاغ قانــون عفــاف و حجاب و بررســی 
آن در شــورای عالی امنیــت ملی عده ای 
برای چندمین بار بــدون دریافت مجوز در 
اعتراض به عــدم ابلاغ این قانون قصد دارند 
راهپیمایی موتوری بعــد از نماز جمعه راه 
بیندازند این کار با توجه به اینکه خودش به 
نوعی بی قانونی است چه تبعاتی را می تواند 
برای کشــور به همراه داشــته باشد، گفت: 
براســاس اصول قانون اساسی صراحتا آمده 
اســت که راهپیمایی اگر بدون حمل سلاح 
باشد و دارای یک شــرایطی باشد می تواند 
انجام شود. خیلی ها گفتند که باتوجه به این 
موضوع که در قانون اساســی آمده است که 
راهپیمایی نباید مخل امنیت عمومی باشد 
و بدون حمل سلاح باشد بنابراین هر کسی 
می تواند یک هورایی بکشد و عده ای را دور 
خود جمــع کند و راه بیفتد. در این صورت 

دیگر سنگ روی سنگ بند نمی شود.
وی ادامه داد: این موضوعی است که همه به 
آن رسیده اند یعنی از مجلس اول تا مجلس 
دوازدهم که الان داریم و مرکز قانون گذاری 
اســت، همه یک دســت و یکپارچه به این 
نتیجــه رســیده اند که بایــد در این زمینه 
قانون گــذاری صورت بگیــرد و راهپیمایی 
باید براســاس آن قانون انجام شــود. حال 
اگــر قانون گذاری زمان بر اســت مانند الان 
که کمیسیون شــوراهای مجلس به شدت 
مشــغول این مسئله است و در حال بررسی 
آن است مقرر شده این اقدام با اجازه وزارت 
کشور باشــد. بنابراین این یک رویه شده و 
رویه هم یک قانون اســت در واقع عمل به 
عرف و عادت عمومی خودش قانون اســت. 
این که بدون اجــازه و بدون اطلاع مقامات 
رسمی و دریافت مجوز یک سری افراد اقدام 

به راهپیمایی کنند این می شود بی قانونی.
این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: این 
یعنی اینکه یک ســری افراد به دلیل اینکه 
معتقدند که بی قانونی صورت گرفته و قانون 
ابلاغ نشده خودشان بی قانونی کنند. اگر بی 
قانونی صورت گرفتــه جواب بی قانونی را با 

بی قانونی نمی دهند.
یوسفیان ملا درباره اینکه اگر این قانون ابلاغ 
نشده به دلیل این است که در شورای عالی 
امنیت ملی در حال بررسی است، گفت: مگر 
این افراد ولایت مطلقه فقیه را قبول ندارند؟ 
ولایت مطلقه فقیه تشــکیلاتی دارد به نام 
شورای عالی امنیت ملی. البته هر کس این 
قانــون را دیده حتی افــرادی که با حجاب 
موافق هســتند معتقدند ایــن قانون دارای 
مشکل اســت. بنده هم با حجاب موافقم و 
در حجاب تردیدی نیست تمام خانواده من 
هم چادری هســتند، اما در متن این قانون 

ایردات اساسی وجود دارد. 
وی ادامــه داد: در متــن این قانون به جای 
اینکــه مثلًا بین مجــازات اصلی و مجازات 
تبعی و تکمیلی تفاوت قائل شــوند آمده اند 
مجازات تبعــی را اصل مجازات قرار داده اند 

این کار نظم عمومی را به هم می ریزد.
این فعال سیاسی اصولگرا گفت: خیلی ها با 
حجاب موافق هســتند، اما نحوه اجرای این 
قانون ایــراد دارد. حالا یک عده می خواهند 
موتورسواری کنند و سر و صدا ایجاد کنند 
و امنیت منطقه و شــهر را زیر سوال ببرند. 
این قانون توسط بخشی از همین نظام یعنی 
مجلس نوشته شده است، اما بخش بالاتری 
در همیــن نظام می گوید این قانون ایرادات 
قطعــی و حتمی دارد حالا به طور مثال من 
بیایم موتورسواری کنم مثلًا تظاهرات کنم 
که چرا این قانون اجرا نمی شــود؟ به قول 
خودشان دفع فاسد به افسد که نیست. این 
خیلی موضوع ســاده ای است؛ این مسئله را 
از نظر قضایی خیلی ساده می توان بیان کرد. 
فرض ذهن این افراد این است که بی قانونی 
شــده اســت و اتفاقی نیفتاده و این قانون 
ابلاغ نشده اســت. در حالی که این جزیی 
از اختیارات مسئولان است یعنی این اختیار 
را دارند که این قانون را ابلاغ کنند یا نکنند 
اگر ابلاغ نکنند باید جــواب بدهند. جواب 

هم این اســت که شورای عالی امنیت ملی 
به عنوان عالی ترین مرجع امنیت کشور که 
مصوبــات آن با تایید مقــام معظم رهبری 
است، در حال بررسی این قانون است. شاید 
این قانون عینا ابلاغ شــود و شاید تغییراتی 
در آن داده شــود. اما این دلیل نمی شــود 
که ما جمع شــویم و داد و ســر و صدا راه 
بیاندازیم که چرا این قانون اجرا نشده است.
یوسفیان ملا تصریح کرد: این کار جز حرکت 
برخلاف منافع ملــی و منافع نظام حرکتی 
دیگری نیست. چراکه کسی نمی  آید بگوید 
چون اینها تظاهــرات کرده اند بنابراین ما از 
فردا این قانون را ابلاغ می کنیم. خودشــان 
هــم می دانند که با تظاهــرات قانونی ابلاغ 
نمی شــود اما این کار خلاف امنیت عمومی 
اســت به ویژه اینکــه بدون مجــوز انجام 
می شــود. وزارت کشــور هم باید در اینجا 
مشــخص کند که آیا وزارت کشــور برای 
یک عده خاصی همیشــه برخورد می کند و 
می گوید ناامنی است یا همه در مقابل قانون 
تفاوتی ندارند؟ اینطور نیســت که یک عده 
خودشان را عزیز بدانند و خودشان را نزدیک 
بدانند و عده ای خودشان را دورتر. ما چنین 
چیزی نداریم و قانون برای همه است. انتظار 
از وزارت کشور این است که فوراً جلوی این 
کار را با قدرت بگیــرد و الا فردا هر اتفاقی 
بیفتد و هر قانونی با تأخیر ابلاغ شــود و یا 
ابلاغ نشود که برای منافع نظام ممکن است 
باشد این اقدام صورت می گیرد بنابراین این 
کار قابل قبول نیســت و به اعتقاد ما ضعف 
نیروهای وزارت کشــور اینجا شاید بیشتر 
باشد که این افراد که به چنین چیزی دامن 

می زنند. 
وی ادامه داد: باید توجه داشت که این قانون 
در حال بررســی اســت و هیج کسی هم تا 

الان نتوانسته این قانون را منفی یا بایکوت 
کند و بگوید که قانون عفاف و حجاب نباید 
هیچ وقت ابلاغ شود بلکه گفته اند این قانون 
معایبــی دارد و باید ایــن عیوبات برطرف 
شــود و بعد ابلاغ شود. بعد یک عده بیایند 
برای اینکــه این قانون ابلاغ نشــده بدون 
اینکه مجوز وزارت کشــور را داشته باشند 
راهپیمایی کنند این کار قابل قبول نیست و 
ســنگ روی سنگ بند نمی شود و اعتقاد ما 
این اســت که وزارت کشور با قدرت باید به 
میدان بیاید و اجــازه این کار ندهد. چراکه 
فردا هر کس دلش بخواهد به میدان می آید.

این فعال سیاســی گفت: دفعه گذشته هم 
۱۷ نفــر یا تعــدادی آمدنــد در حالی که 
مملکــت ۸۵ میلیــون نفر جمعیــت دارد. 
میلیون ها متفکــر و قانونگذار و قانون نویس 
و قانون فهم در میان مردم و در این کشــور 
است و اینطوری نیست که همین چند نفر 
بفهمند و بهتر اســت که این افراد هم تابع 
قانون برای اجرای قانون باشــند. این قانون 
بالاخره یک روزی اصلاح می شــود و ابلاغ 
می شــود اما کســی که می خواهد خودش 
بــه دنبال قانــون بــرود و در واقع خودش 
بــه بی قانونی و هرج و مــرج  دامن می زند، 
باید بداند که بی نتیجه اســت. این کار جز 
اینکه در انتهای آن منافع شــخصی باشــد 
چیز دیگری به اعتقاد من نمی تواند باشــد 
چراکه هیچ نظام و حاکمیتی با راهپیمایی 
چند نفر نمی گوید باشــد ما ترسیدیم و از 
فردا ایــن قانون را ابلاغ می کنیم. اگر حرف 
دارند رسانه داریم انواع فضاهای مجازی که 
فیلتر چند تا هم برداشته شده وجود دارد و 
تریبون ها فراوان است و همه الان تریبون دار 
هستند و می توانند حرفشان را بزنند اما به 

بهانه عدم اجرای قانون بی قانونی نکنند.

در همایش »گفت وگوی ملی درباره وفاق ملی« مطرح شد

منیتهاعاملبیعدالتیهاست

یوسفیان ملا در واکنش به فراخوان مجدد راهپیمایی موتوری:

با تظاهرات، هیچ قانونی ابلاغ نمی شود

محمد  هاشمی: 
با استیضاح می خواهند انتقام شکست 

در انتخابات را بگیرند
فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: نمایندگانی که امروز از استیضاح صحبت 
کرده و قصــد دارند تا برخی از وزرا را اکنون اســتیضاح کنند، این افراد در 
حقیقت کسانی هستند  که در انتخابات شکست خوردند و امروز قصد دارند 

انتقام بگیرند.
محمد هاشــمی، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشــاره به زمزمه های استیضاح 
برخی از وزرا از سوی نمایندگان مجلس، بیان کرد: در مدیریت و اداره کشور 

ثبات یک اصل است. 
زمانی که در یک وزارتخانه و یا یک مســئولیت مدیریتی ثبات وجود داشته 
باشد، کار بهتر انجام خواهد شد و پاسخگویی نیز بیشتر خواهد بود. زمانی که 
موضوع اســتیضاح از سوی نمایندگان مجلس مطرح می شود و می خواهند 
یــک وزارتخانه را بدون وزیر کنند، این امر ســبب می شــود تا کار در این 
وزارتخانه متوقف شود؛ چراکه معاونان و مدیران در این وزارتخانه منتظر می 
مانند تا ببینند نتیجه اســتیضاح چه می شود و چه کسی روی کار می آید. 
وی در گفتگو با ایســنا، در ادامه اظهار کرد: عدم ثبات آفت مســئولیت ها و 

مدیریت ها است.
نمایندگانی که امروز از استیضاح صحبت کرده و قصد دارند تا برخی از وزرا را 
اکنون استیضاح کنند، این افراد در حقیقت کسانی هستند  که در انتخابات 
شکســت خوردند و امروز قصد دارند انتقام گرفته و شکســت خود را جبران 
کنند. از نگاه بنده اســتیضاح وزرا در شرایط کنونی اصلا کار درستی نیست. 

استیضاح وزرا در شرایط کنونی به زیان کشور و به زیان مردم است.
این فعال سیاســی تصریح کرد: با استیضاح وزرا برنامه های اصلاحی بر روی 
زمین خواهد ماند. قطعا در شرایطی که دولت چندین ماه است که کار خود 

را آغاز کرده، استیضاح وزرا به زیان مردم است. 

احزاب


